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أساليب التوجيه لمشرفي الاجتماعيات وأنعكاساتها على البيئة التعليمية 
على وفق بعض المتغيرات من وجهة نظرهم

Guidance methods for social worker specialists and their 
reflections on the educational environment according to some 

variables from their point of view  
 

mailto:resafa1@r1.epedu.gov.iq


 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 ملخص البحث
هدف البحث الى معرفة العلاقة بين أهمية الاساليب التوجيه الاشرافية ودرجة ممارستهم لها من 

( مشرف ومشرفة موزعين على ست مديريات للتربية في 42)وجهة نظرهم وتكونت عينة البحث 

محافظة بغداد،واستخدمت الباحثة المنهج الوصفي ،واستخدمت الاستبانة أداة للدراسة،اشتملت على 
سة أساليب إشرافية، تعد من أهم الاساليب الإشرافية ،وإجريت عليها معاملات الصدق خم

(،وبلغ معامل الثبات الكلي 0.90-0.78والثبات،وتراوح معامل الثبات على درجة الاهمية مابين )

(،وهو معامل ثبات عالِ يفي بأغراض الدراسة،وأستخدمت الوسائل الاحصائية 0.91لدرجة الاهمية)

(.وأهم Berasonمعامل ارتباط بيرسون)-المتوسطات الحسابية-النسب المئوية-:) التكراراتالاتية

 النتائج التي توصل اليها البحث:
إن هناك علاقة إرتباطية متوسطة بين أهمية الاساليب الاشرافية وبين درجة ممارسة مشرفي -1

 الاجتماعيات.–اختصاص 

درجة أهمية الاساليب الاشرافية ودرجة ممارستها ، كما ان هناك علاقة ارتباطية عالية بين  2-

الاجتماعيات ومؤهله العلمي وسنوات خدمته.وأهم ما اوصت به -تعزى لجنس المشرف اختصاص
 الباحثة:

الاجتماعيات بما يتناسب ومتطلبات التربية التعليم -تطوير معايير أختيار مشرفي أختصاص-1

 الحديثة.

ص في كليات التربية وأعداد مشرفين متمكنين من مهنة أستحداث قسم للاشراف الاختصا-2

 الاشراف لاسيما أن مهنة الاشراف الاختصاص تختلف عن الاداء التدريسي لانها تاخذ ابعاد متعددة.
 البيئة العليمية(.-مشرفي الاجتماعيات-الكلمات المفتاحية)اساليب التوجيه

Abstract 
The research goal is to know the relationship between the importance of 
supervisory guidance methods and the degree of their practice from their 
point of view and the research sample consisted of (42) supervisors on six 

directorates of education in Baghdad province, the researcher used the 
descriptive method, and counted on the resolution tool for the study, it 

included five supervisory methods, considered one of the most the following 
statistical methods were employed: (repetitions-percentages-arithmetic 

averages-berason correlation coefficient).The most important results The 
research found: 

1- There is an intermediate correlation between the importance of 
supervisory methods and the degree of practice of Supervisors of social 

competence. 
2-There is also a high correlation between the degree of importance of 
supervisory methods and the degree of their practice, attributable to the 

supervisor's gender social competence, his scientific qualification and years 
of Service. And the most important thing the researcher recommended: 

1-Developing the criteria for selecting supervisors of social competence in 
accordance with the requirements of modern education . 

2-Establishing a specialized supervision department in the faculties of 
education and the numbers of Supervisors capable of the profession of 

supervision, especially that the profession of supervision is different from 
the teaching performance because it takes multiple dimensions. 

Keywords (guidance methods-social studies supervisors-learning 
environment) 
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